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ACTA COMISSIÓ 
ITINERARIS ANELLA VERDA 

 
23 de maig de 2012, 19:00 hores 

Camp d’Aprenentatge del Bages - Casa de la Culla 
 

 
 Assistents: 
 

Jordi Griera Camp d’Aprenentatge del Bages 
Elena Colell Institució Catalana d’Història Natural - El Poal 
Ramon Cornet Centre Excursionista Montserrat 
Alba Canal Centre Excursionista Montserrat 
Pol Huguet AEiG Antoni Gaudí 
Núria Casas A.V. Suanya 
Josep Perau Ajuntament de Manresa - Esports 
Raquel Blanco Ajuntament de Manresa – Medi Ambient 

 
 
 
1. Marxa per l’Anella Verda de Manresa 
 
Assegurances: 
Si es fa a través d’un centre excursionista, es pot gestionar el pagament de l’assegurança de caminada i 
pedalada a part, de manera que els federats no paguen i la resta paga uns 3 € per l’assegurança d’aquell dia 
només. Es podria fer un sistema de l’estil: 10 € NO FEDERATS, 7 € FEDERATS, per exemple. 
El Ramon Cornet ho ha demanat a la junta de la seva entitat i li han dit que ho faci l’ajuntament. 
El Josep Perau explica que aquest tipus d’assegurances només les poden fer entitats esportives que estiguin 
sota el paraigües d’alguna federació i per això ho hauria de fer un centre excursionista. Comenta que per 
ampliar les possibilitats i incloure altres federats es pot parlar amb OutCat perquè facin el mateix tipus 
d’assegurança amb la federació de ciclisme. 
La Raquel comenta que en cas que es pogués fer seria un incentiu en el preu per a les persones que estan 
federades. 
 
Recorreguts: 
El recorregut a peu llarg (16-17 km) està força clar, tot i que falta acabar de concretar el sentit.  
De cara a acabar de concretar el recorregut a peu curt (8 km) faltaria acabar de veure clar si es pot passar per 
tota la ribera del Cardener. 
El recorregut en bici llarg (48 km) seria tot el PR c130, falta acabar de concretar el sentit. 
El recorregut en bici curt  s’ha de veure en funció dels altres tres. Una opció podria ser el mateix que el 
recorregut a peu llarg. 
La col·laboració amb Mobilitat està pendent. 
SERIA IMPORTANT CONCRETAR AQUEST TEMA EN UN MÀXIM DE DUES SETMANES. 
 
Possibles col·laboradors: 
El Josep Perau està elaborant un dossier per presentar la Marxa per l’Anella Verda als possibles 
col·laboradors. El tindrem enllestit aviat. Caldrà que tots fem un esforç per a aconseguir-ne. Us apunto els que 
podrien ser factibles: 
- Decathlon (AJT) 
- Cube (Meandre) 
- Forn Jorba (OutCat) 
- Llobet (AJT) 
- Celler El Molí (Vins i olis Collbaix) (AJT) 
- Mengem Bages (Meandre) 
- Mercadona ??? 
 
I altres possibles col·laboradors que se us puguin acudir per a donar suport, ja sigui econòmic o en espècies, 
en samarretes, avituallaments, obsequis, materials per a sortejar, inscripcions, difusió, cartelleria,...  
 
Contactes necessaris:  
-  caldrà treballar més a fons la col·laboració de l’Ajuntament de Sant Joan pel pas pel seu nucli urbà. 
- caldria que aquest any els Mossos d’Esquadra es poguessin fer càrrec del control de motos trialeres a la 

zona del Collbaix. 
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2. Marcatge itineraris 
 
El Pol Huguet ha contactat amb Itinerannia. Adjuntem la resposta d’Itinerannia:  
 
“La senyalització que nosaltres hem fet servir no ha de passar cap tipus d'homologació. En el moment que es 
va crear la xarxa de senders es van estudiar diferents models que existien a Europa i es va escollir aquest per 
adaptar-lo i fer el nostre manual propi de senyalització. 
 
Tal com et comento la senyalització de seguiment de color groc és àmpliament utilitzada tant a França com a 
altres països europeus, però la senyalització vertical (les banderoles al llarg dels camins) que hem implantat 
nosaltres està basada en el model suís. La gran diferència que té el nostre projecte envers les propostes de 
senderisme que existeixen és que nosaltres no hem marcat itineraris, el que hem marcat són els camins 
històrics que antigament unien els pobles de manera que el que ens queda és una xarxa de camins que 
connecta tots els pobles de les tres comarques, com si fos la xarxa de carreteres però per anar a peu. No té un 
sol inici i un final tu pots començar al lloc on vulguis i decidir cap on vols anar. En total són 2.500 quilòmetres 
marcats (tota aquesta informació la trobareu al web www.itinerannia.net). 
 
Si us heu informat a la federació sabreu que els trams s'han d'homologar i complir una sèrie de 
característiques concretes, nosaltres no podíem homologar tots els trams ja que seguint camins històrics i 
unint els pobles hi ha trams que no podien complir els requisits que ells exigeixen. El que si hem tingut en 
compte a l'hora d'escollir els camins de la xarxa de senders, és que si teníem dos camins entre dos pobles i un 
d'ells era un GR, ja reconegut, utilitzem el GR, i a l'hora de pintar la nostra marca sempre ha d'estar col·locada 
sota la del GR que té un rang de camí superior. 
El nostre manual de senyalització també preveu un tipus de banderola per marcar itineraris, per tal que els 
pobles puguin marcar també camins però la senyalització cada vegada sigui més homogènia, aquests itineraris 
parteixen de la xarxa bàsica de senders, els 2.500 quilòmetres que s'han marcat inicialment. 
 
Tal com us comentava no podíem adaptar el model de la FEEC perquè alguns trams no haguessin estat 
homologats i això no ens permetia fer el format de xarxa de senders que pogués unir tots els pobles. 
El nostre és un projecte pensat en l'àmbit turístic i a més del gaudi de la gent pròpia del territori també està 
pensat per permetre que gent dels països centre europeus molt habituats a fer viatges amb l'objectiu de 
caminar, puguin recórrer una àrea gran del nostre territori amb paisatges tan diversos com el Pirineu, la zona 
volcànica o els camins de vora mar. Aquest tipus de client sol venir en èpoques com primavera i tardor i fan 
viatges d'uns 6 dies aproximadament, això permet desestacionalitzar el turisme més habitual que tenim, que és 
el de cap de setmana, ponts i vacances d'estiu, i fa que els establiments turístics d'aquestes zones tinguin 
ocupacions entre setmana en èpoques i dies en què l'ocupació és molt baixa.  
 
Tal com t'he comentat els camins són els camins històrics i per tant són propietat dels ajuntaments, el que vam 
fer nosaltres va ser fer un inventari dels camins històrics i d'aquests que n'hi havia molts, escollir els que tenien 
més interès turístic (que passaven més a prop d'elements patrimonials d'interès i d'establiments turístics). Una 
vegada escollits es van fer arribar a tots els ajuntaments de tots els municipis per tal que els poguessin 
introduir al seu catàleg municipal, ho posessin a exposició pública i ens fessin el corresponent permís d'obres 
per netejar i senyalitzar cada un dels camins. Els camins històrics són propietats dels ajuntaments i ells són els 
que en tenen la potestat. 
 
A partir d'aquí per senyalitzar i dissenyar els continguts de la xarxa de senders nosaltres vam crear tant un 
manual de senyalització com un manual de manteniment propi, per tal de definir els continguts i criteris 
homologats en les tres comarques. 
 
No sé si t'he pogut respondre a tots els dubtes que tenies, qualsevol cosa estem en contacte. 
Salutacions cordials.” 
 
Durant la passada reunió no es va poder tractar el tema senyalització, queda pendent per la següent. 
 
 
3. Fitxes itineraris per la web 
 
La Raquel passarà  una primera proposta de disseny. Està pensada perquè es pugui penjar com a PDF a la 
pàgina web i que la gent se la pugui imprimir si vol. La idea és que complementi el fulletó que s’està editant per 
a fer difusió de l’itinerari a nivell turístic. 
 
 
De cara a poder concretar temes urgents en relació a la Marxa per l’Anella Verda, es proposa la propera reunió  
dimecres 13 de juny a les 19h al Casal Escodines (pendent confirmar hora i lloc). 


